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Vezměte, prosíme, na vědomí, že text článku odpovídá platné právní úpravě ke dni publikace.

Jak je to nově s nárokem na podporu v
nezaměstnanosti při opakované
nezaměstnanosti?
Dosáhnout opětovně na podporu v nezaměstnanosti je nově těžší. Je třeba odpracovat delší dobu, aby
nezaměstnanému čili uchazeči o zaměstnání znovu vznikl nárok na podporu v nezaměstnanosti při
další registraci na úřadu práce.

Můžeme předeslat, že o tom, jestli nezaměstnaný člověk, který se vrátí do evidence uchazečů o
zaměstnání úřadu práce, získá znovu nárok na podporu v nezaměstnanosti, rozhoduje, jak dlouho ji
čerpal předtím a kolik toho mezitím (mezi oběma obdobími nezaměstnanosti) odpracoval. Rozhoduje,
zda v prvém případě vyčerpal celou podpůrčí dobu (tj. dobu, po kterou lze dávku pobírat) nebo
vyčerpal jenom její část.

Podmínky  pro  opakovaný  vznik  nároku  na  podporu  v  nezaměstnanosti  byly  od  1.  ledna  2024
zpřísněny, a to v rámci vládního pokusu o konsolidaci veřejných rozpočtů, provedeného zákonem č. 
349/2023 Sb. V mezidobí mezi dvěma obdobími nezaměstnanosti je třeba odpracovat delší dobu než
dosud. Byla totiž prodloužena potřebná doba důchodového pojištění (která se získává následným
zaměstnáním  nebo  samostatnou  výdělečnou  činností  po  prvotním  čerpání  podpory)  nutná  pro
(opětovný) vznik nároku na podporu v nezaměstnanosti jak v případech, kdy v poslední evidenci
uchazečů o zaměstnání v nedošlo k vyčerpání celé podpůrčí doby, tak v případech, kdy uchazeč o
zaměstnání celou podpůrčí dobu vyčerpal.

Rozhoduje délka původního pobírání podpory a délka výdělečné aktivity v mezidobí

Klíčové pro nárok na opětovné poskytování podpory v nezaměstnanosti a míru tohoto nároku (t.j.
dobu, po kterou je možno znovu čerpat podporu) je, zda uchazeči o zaměstnání v posledních 2 letech
před  novým  zařazením  do  evidence  uchazečů  o  zaměstnání  neuplynula,  anebo  uplynula  celá
podpůrčí doba (tedy zda ji nezaměstnaný plně vyčerpal, anebo nevyčerpal čili vyčerpal jen částečně).
Dále je určující i doba, po kterou trvala po předchozím vedení v evidenci uchazečů o zaměstnání
následná výdělečná aktivita (zaměstnání nebo samostatná výdělečná činnost), zakládající účast na
důchodovém pojištění.

Současně musí uchazeč o zaměstnání vždy splnit podmínku, aby získal v době 2 let před zařazením
do evidence uchazečů o zaměstnání (tj. v tzv. rozhodném období) předchozím zaměstnáním nebo
jinou  výdělečnou  činností  dobu  důchodového  pojištění  v  délce  alespoň  12  měsíců  (přičemž
překrývají-li  se  doby  důchodového  pojištění,  protože  byl  občan  např.  současně  zaměstnán  a
vykonával při tom samostatnou výdělečnou činnost, započítávají se vždy jen jednou). Přitom se jako
náhradní doby (předchozího) zaměstnání započítávají některé doby jako např. pobírání invalidního
důchodu pro invaliditu třetího stupně, osobní péči o dítě ve věku do 4 let a další.

Jak dlouho na podpoře čili délka podpůrčí doby

Podpora v nezaměstnanosti se uchazeči o zaměstnání, který splní podmínky pro nárok na ni, vyplácí



po podpůrčí dobu, která trvá maximálně:

5 měsíců u uchazečů o zaměstnání do 50 let věku,

8 měsíců u uchazečů o zaměstnání nad 50 a do 55 let věku a

11 měsíců u uchazečů o zaměstnání nad 55 let věku.

Rozhodující pro délku podpůrčí doby je přitom věk uchazeče o zaměstnání dosažený ke dni podání
žádosti o podporu v nezaměstnanosti.

Kdo vyčerpal jen část podpůrčí doby a možné podpory v nezaměstnanosti

Uchazeč o zaměstnání, kterému

v posledních 2 letech před zařazením do evidence uchazečů o zaměstnání neuplynula celá
podpůrčí  doba  (nevyčerpal  tedy  maximální  dobu,  po  kterou  je  možno  podporu
v  nezaměstnanosti  pobírat,  což  je  v  závislosti  na  věku  uchazeče  5,  8  nebo  11  měsíců)

a po uplynutí části podpůrčí doby získal zaměstnáním nebo jinou výdělečnou činností dobu
důchodového pojištění v délce alespoň 3 měsíců,

měl dosud nárok na podporu v nezaměstnanosti po celou podpůrčí dobu (tedy znovu až na 5 měsíců,
pokud dosáhl ke dni podání žádosti o podporu 50 let věku a méně; na 8 měsíců, pokud mu je více než
50 let, ale ne více než 55 let; na 11 měsíců, pokud je mu více než 55 let). Nově je však potřeba získat
dobu důchodového pojištění (výkonem zaměstnání nebo samostatné výdělečné činnosti zakládající
účast důchodovém pojištění) v délce aspoň 6 měsíců.

Jestliže uchazeč o zaměstnání získal zaměstnáním nebo jinou výdělečnou činností dobu důchodového
pojištění v délce kratší než dosud 3 měsíce a nově 6 měsíců, měl, resp. má uchazeč o zaměstnání
nárok na podporu v nezaměstnanosti po zbývající část podpůrčí doby.

Příklady:

Uchazeč o zaměstnání ve věku 44 let pobíral v minulosti podporu v nezaměstnanosti 3 měsíce, pak
nastoupil do nového zaměstnání, ale po 15 měsících byl propuštěn z organizačních důvodů (nebo po
stejnou dobu podnikal-vykonával samostatnou výdělečnou činnost, zakládající účast na důchodovém
pojištění, kterou ukončil). Měl tedy nárok na podporu v nezaměstnanosti znovu až po dobu 5 měsíců.
Jestliže však byl z nového zaměstnání propuštěn již po 2 měsících, např. ve zkušební době (nebo
samostatnou  výdělečnou  činnost  po  2  měsících  ukončil),  pak  měl  nárok  na  podporu
v  nezaměstnanosti  jen  po  dobu  2  měsíců,  které  mu  zbývají  z  původní  podpůrčí  doby.

Nově má takový uchazeč o zaměstnání v prvním případě znovu nárok na plnou podpůrčí dobu (5
měsíců), protože získal dobu pojištění aspoň 6 měsíců (ve skutečnosti získal 15 měsíců), a ve druhém
případě na zbytek z 5měsíční podpůrčí doby, tedy na 2 měsíce. Tady se situace nemění.

V obtížnější situaci však je nově uchazeč o zaměstnání, který odpracoval kratší dobu. Jestliže byl
někdo ze zaměstnání propuštěn řekněme přesně na konci zkušební doby 3 měsíců, tak mu to dříve



zajišťovalo opětovný nárok na podporu v nezaměstnanosti, pokud předtím nevyčerpal celou podpůrčí
dobu. Nyní už nárok na podporu v nezaměstnanosti po odpracování jen 3 měsíců nemá.

Kdo vyčerpal celou podpůrčí dobu a možnou podporu v nezaměstnanosti

Uchazeč o zaměstnání,  kterému v posledních 2 letech před zařazením do evidence uchazečů o
zaměstnání uplynula celá podpůrčí doba (pobíral tedy podporu v nezaměstnanosti po maximální
dobu 5, 8 nebo 11 měsíců), měl nárok na podporu v nezaměstnanosti, pokud získal zaměstnáním
nebo jinou výdělečnou činností dobu důchodového pojištění v délce alespoň 6 měsíců. Nově je to
však 9 měsíců.  Tato doba (splnění této podmínky) se však nevyžaduje v případech:

kdy uchazeč o zaměstnání skončil zaměstnání nebo výdělečnou činnost ze zdravotních důvodů
nebo
 

s ním byl rozvázán pracovní poměr z organizačních důvodů [ve smyslu ust. § 52 písm. a), b)
nebo c) zákoníku práce, protože se zaměstnavatel nebo jeho část ruší či přemísťuje nebo stal-li
se zaměstnanec nadbytečným vzhledem k rozhodnutí zaměstnavatele nebo příslušného orgánu
o změně jeho úkolů, technického vybavení, o snížení stavu zaměstnanců za účelem zvýšení
efektivnosti práce nebo o jiných organizačních změnách nebo

proto,  že  zaměstnavatel  porušil  podstatnou  povinnost  vyplývající  z  právních  předpisů,
kolektivní smlouvy nebo sjednaných pracovních podmínek.

Do doby  6  měsíců  a  nově  9  měsíců,  jejichž  „odpracování“  (získání  důchodově  pojištěné  doby)
zaručuje opětovný nárok na podporu v nezaměstnanosti, se ovšem nezapočítává doba důchodového
pojištění získaná v tzv. nekolidujícím zaměstnání (které mohou vykonávat uchazeči o zaměstnání, i
když jsou v evidenci úřadu práce, ale nepobírají  podporu v nezaměstnanosti,  přičemž si mohou
vydělat maximálně polovinu minimální mzdy měsíčně) nebo v krátkodobém zaměstnání dočasně
zprostředkovaným úřadem práce.

Příklad:

Uchazeč o zaměstnání vyčerpal celou podpůrčí dobu, potom si našel zaměstnání, z něhož však byl
propuštěn  ve  zkušební  době,  po  odpracování  3  měsíců.  Nárok  na  podporu  mu  při  další
nezaměstnanosti mu nevznikl. Pokud by však odpracoval 6 měsíců, dříve mu nárok na podporu v
nezaměstnanosti vznikal. To už nyní nestačí. Nově je třeba odpracovat 9 měsíců a teprve potom
vznikne opětovný nárok na podporu v nezaměstnanosti.

Shrnutí

Pro uchazeče o zaměstnání v opakované evidenci úřadu práce, kteří při předchozí evidenci na úřadu
práce nevyčerpali (celou) podpůrčí dobu (jinak řečeno jen částečně vyčerpali podpůrčí dobu), byla
pro vznik nároku na podporu v nezaměstnanosti zvýšena potřebná (nutná) délka doby důchodového
pojištění, kterou musejí mezitím získat, a to ze 3 na 6 měsíců. Pokud uchazeč o zaměstnání získá
zaměstnáním nebo jinou výdělečnou činností dobu důchodového pojištění v délce alespoň 6 měsíců,
vnikne  mu  nárok  na  podporu  v  nezaměstnanosti  po  celou  podpůrčí  dobu.  Při  získání  doby
důchodového pojištění v délce kratší než 6 měsíců má uchazeč o zaměstnání nárok na podporu v
nezaměstnanosti pouze po zbývající část podpůrčí doby, kterou nevyčerpal při předchozí evidenci na
úřadu práce.



Uchazeč o zaměstnání s (plně) vyčerpanou (celkovou) podpůrčí dobou v opakované evidenci úřadu
práce potřebuje nově pro vznik nároku na podporu v nezaměstnanosti délku důchodového pojištění 9
měsíců namísto dosavadních 6 měsíců. Jestliže uchazeč s plně vyčerpanou podpůrčí dobou nezíská
dobu důchodového pojištění v délce alespoň 9 měsíců, nevznikne mu při opětovné registraci na
úřadu práce nárok na podporu v nezaměstnanosti.

Richard W. Fetter,
právník věnující se pracovnímu právu a s ním souvisejícím kapitolám jiných právních odvětví
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